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 zخبر

ابتدای سال جاری بود که پس از دست و 
پا زدن های بیهوده مسئولین فدراسیون 
جـودوی ایران، نهایتاً تصمیم فدراسـیون 
جهانی جودو در خصوص تعلیق جودوی 
 )CAS( ایـران در دادگاه داوری ورزش
قطعـی شـد و اینگونـه بـود کـه اهالـی 
ایـن رشـته رزمـی کامـاً از ادامـه فعالیـت 
بین المللـی بـرای حضـور در بازی هـای 
آسـیایی و المپیـک 2024 پاریـس ناامیـد 
شـدند. ناامیـدی و خـاک سـردی کـه روی 
سـر جـودوی ایـران ریختـه شـد تـا باعـث 
شـود که تک سـتاره های جودو یکی یکی 
یا از ادامه فعالیت در جودو دل کنده و به 
رشـته های مشـابه دیگـر سـوق پیـدا کنند 
یـا اینکـه کاً از ورزش حرفـه ای دسـت 
کشیده و به کسب و کار خود برای ادامه 
زندگی دل ببندند. تصمیم تعلیق 4 ساله 
جـودوی ایـران ابتـدا چنـد بـاری از سـوی 
مسـئولین فدراسـیون جودوی کشورمان 
مـورد اعتـراض قـرار گرفـت امـا پـس از 

جلسـه نهایی دادگاه حکمیت ورزش که 
در نوامبـر 2021 برگـزار شـد، رأی دادگاه 
CAS باعـث شـد کـه دیگـر امیـدی بـرای 
بازگشـت بـه میادیـن بین المللـی حداقـل 
تـا بعـد از بازی هـای المپیـک پاریـس برای 

جـودوی ایـران نباشـد.

 فعالیت های محدود جودو 
در داخل

اگرچـه فعالیت هـای حرفـه ای جـودو بـا 
توجـه بـه حکـم قطعـی دادگاه حکمیـت 
ورزش و تعلیـق 4 سـاله جـودوی ایـران در 
بخـش بین المللـی حتـی پس از اسـتخدام 
مقطعـی سـرمربی نامـدار روس بـرای تیـم 
ملـی بزرگسـالان، کاً منتفـی شـد و مربـی 
روس هـم بعـد از مدتـی دسـت خالـی بـه 
خانـه بازگشـت امـا مسـئولین فدراسـیون 
جـودو بـا ادامـه فعالیت هـای داخلـی خـود 
سـعی کردنـد تـا خـلأ بـزرگ ایجـاد شـده 
در ایـن رشـته بـا فعالیت هـای داخلـی 
خیلـی بـه چشـم نیایـد. فعالیت هایی مثل 
برگزاری مسـابقات لیگ و قهرمانی کشـور 
رده های سنی مختلف همینطور پرداختن 

بـه سـاخت  و سـازهای زیربنایـی بـرای 
توسـعه جودو در سراسـر کشـور و کارهای 
مشابهی که خوب و قابل تقدیر بود اما به 
هیچ وجـه نتوانسـت ابعـاد وسـیع و منفـی 
تعلیـق 4 سـاله جـودوی ایـران در عرصـه 
بین المللـی را کمرنـگ کنـد. فعالیت هـای 
داخلـی و زیربنایـی جـودو انصافـاً در طـول 
ایـن دو، سـه سـال کـه از تعلیـق جـودو 
می گـذرد قابـل تقدیـر اسـت، امـا جـدا 
شـدن چهره هـای شـاخص و نامـدار ایـن 
رشـته ورزشـی همچنیـن بی انگیزگـی و 
دلسـردی پشـتوانه های جـودو بـرای ادامه 
مسـیر قهرمانـی همـه و همـه باعـث شـده 
تا این روزها جودوی ایران روزهای سخت 
و تلخـی را سـپری کنـد. روزهایـی کـه اگـر 
مسـئولین این رشـته نتوانند آن را درسـت 
مدیریـت کننـد، می تواند عاقبت و آتیه ای 
مبهـم را بـرای جـودوی ایـران بعـد از اتمـام 

دوره تعلیـق بـه دنبـال داشـته باشـد.

برنامه جودو برای حفظ 
ستاره ها چیست؟

مهم ترین وظیفه مسئولین فدراسیون 

جـودو و دپارتمـان تیم هـای ملـی ایـن 
رشـته رزمـی المپیکـی در روزهـای 
سـخت و تلـخ تعلیـق، قطعـاً حفـظ، 
هدایـت و حمایـت معـدود سـتاره های 
نامـدار و شـناخته شـده جـودوی ایـران 
در رده های سنی مختلف خصوصاً رده 

سـنی بزرگسـالان اسـت. 
چهره هـای نامـداری کـه برخـی از آنها در 
همـان روزهـای ابتدایـی تعلیق از جودو 
دل کندند و به رشـته های مشـابه مثل 
کوراش روی آوردند، یا اینکه ترک وطن 
کردنـد و بـرای ادامـه مسـیر قهرمانـی 

مهاجـرت را انتخـاب کردنـد. 
حـالا بـه نظـر می رسـد بـا نزدیـک شـدن 
بـه دوره پایانـی تعلیـق فدراسـیون 
جـودو و فعالیت هـای ایـن رشـته در 
عرصـه بین المللـی اصلی تریـن وظیفـه 
مسـئولین و دسـت اندرکاران جـودوی 
ایـران حفـظ سـرمایه های باقیمانـده 

اسـت. 
یـن  سـرمایه هایی ارزشـمند بـرای ا
رشـته کـه اگـر نتوانیـم آنهـا را مدیریـت 
کنیـم قطعـاً بعـد از اتمـام دوره تعلیـق 

روزهایـی تلخ تـر از امـروز را پیـش رو 
خواهیـم داشـت.

و  مهـم  ی  رشـته ها ز  ا یکـی  دو  جـو
پرمخاطـب بیـن رشـته های رزمـی در 
ورزش دنیـا بـه شـمار مـی رود. این رشـته 
پـر افتخـار المپیکـی در کشـور مـا نیـز تـا 
قبل از تعلیق 4 ساله ای که بر ما تحمیل 
شـد، جـزو رشـته های ورزشـی بـه شـمار 
می رفت که مجموعه ورزش کشـور روی 
مـدال آوری و افتخارآفرینـی قهرمانـان آن 
در میادیـن مختلـف ورزشـی خصوصـاً 
بازی هـای آسـیایی و رقابت هـای جهانـی 
و بازی هـای المپیـک حسـاب ویـژه ای بـاز 
می کردنـد امـا حـالا کـه جـودوی ایـران 
بـرای 4 سـال از فعالیـت بین المللـی 
بـه اجبـار تعلیـق شـده اسـت، بایـد دیـد 
کـه مسـئولین ایـن رشـته ورزشـی چـه 
برنامـه ای بـرای روزهـای بعـد از تعلیـق و 
بازگشـت ایـن رشـته بـه دنیـای قهرمانـی 
دارنـد؟ برنامه ریـزی کـه هـم اکنـون 
برخـاف انتظـاری کـه از دسـت اندرکاران 
جـودو مـی رود خیلـی پررنگ و چشـمگیر 

بـه نظـر نمی رسـد.

رضا عباسپور
روزنامه نگار

 بانوان ناشنوا 
چشم انتظار 

پاداش!
با وجود گذشت 40 روز از برگزاری 
مراسم تجلیل از بانوان ورزشکار 
و مدال آور، هنوز خبری از پاداش 
بانوان ناشنوا که به صورت حواله 

داده شده بود، نیست.
مراسم تجلیل از بانوان ورزشکار و 
مدال آور برای نخستین بار با حضور 
رئیس جمهور و حمید سجادی 
وزیر ورزش و جوانان 2۵ آبان در 
سالن اجاس سران برگزار شد 
و از بانوان مدال آور در رشته های 
مختلف ورزشی و همچنین بانوان 
ناشنوا که در مسابقات جهانی 
و المپیک موفق به کسب مدال 
شده بودند، تجلیل به عمل آمد. در 
این مراسم پاداش هایی به صورت 
حواله برای مدال آوران در نظر 
گرفته شد و قرار بر این بود که 
ظرف یک هفته پاداش در نظر 
گرفته شده از سوی وزارت ورزش 
و جوانان به حساب فدراسیون ها 
واریز شود تا ورزشکاران با مراجعه 
به فدراسیون های مربوطه، پول 
حواله های خود را دریافت کنند. با 
وجود اینکه تقریباً 40 روز از برگزاری 
مراسم تجلیل از بانوان مدال آور 
سپری می شود، اما هنوز خبری 
از نقد شدن حواله ها نیست و 
این مسأله سبب اعتراض بانوان 
ورزشکار به فدراسیون های مربوطه 
نسبت به بدقولی مسئولان ورزش 
برای پرداخت حواله های خود 

شده اند.

 
برمکی بهترین 

بانوی کوراش کار 
۲۰۲۲ جهان

یران،  ملی پوش کوراش زنان ا
به عنوان بهترین ورزشکار این رشته 
در سال 2022 شد. با اعام رسمی 
انجمن بین المللی کوراش، فاطمه 
برمکی، نماینده وزن ۸۷+ کیلوگرم 
کشورمان که در سال جاری میادی 
به مدال طای مسابقات قهرمانی 
جهان هند و پیکارهای قهرمانی 
آسیای تاجیکستان دست یافته 
بود، به عنوان بهترین کوراش کار زن 

جهان در سال 2022 معرفی شد.
فاطمه برمکی در وزن ۸۷+ کیلوگرم 
ت  بقا مسا ر  د نی  قهرما ضمن 
قهرمانی آسیا در شهر دوشنبه، 
در هند )مسابقات قهرمانی جهان( 
نیز تمام توان خود را به نمایش 
گذاشت و مدال طا را برای ایران به 
دست آورد. فاطمه برمکی بهترین 
کوراش کار سال 2022 جهان شد. 
همچنین در بخش مردان نیز امید 
اسانوف از ازبکستان به عنوان 
بهترین ورزشکار این رشته معرفی 
شد. جوایز این نفرات در مسابقات 
قهرمانی جهان 202۳ ترکمنستان 

به آنها اهدا می شود.

 
حضور داوران 

المپیکی کشتی در 
همایش جهانی

چهار داور درجه یک بین المللی 
کشتی ایران به همراه یک مدرس 
کشورمان از سوی اتحادیه جهانی 
کشتی به همایش داوران المپیکی 
جهان دعوت شدند. همایش 
داوران )S1 المپیکی( طی روزهای 
2۸ دی تا 2 بهمن ماه در شهر 
آنتالیا ترکیه با حضور کلیه داوران 
المپیکی جهان برگزار می شود 
که محمد مصایی پور به عنوان 
مدرس اتحادیه جهانی کشتی و 
مهدی بشیر زاده، نیما صادقی، 
سعید عباسی و کامران سلطانی زاده 
به عنوان داور به این همایش دعوت 
شدند. همچنین در خال برگزاری 
ین همایش جلسه کمیسیون  ا
داوران اتحادیه جهانی کشتی برگزار 
می شود، که محمد مصایی پور 
به عنوان عضو این کمیسیون در 

این جلسه حضور دارند.

 zگزارش

کسـب مـدال نقـره یکضـرب جهـان 
در وزن جدیـد یعنـی دسـته وزنـی ۸9 
کیلوگـرم بـرای کیانـوش رسـتمی چهـره 
شـناخته شـده و مـدال دار وزنه بـرداری 
ایـران قطعـاً اتفاقـی خـوب و خوشـایند 
یـن  ا زگشـت  با بـود کـه نوید بخـش 
وزنه بـردار باتجربـه بـه روزهـای اوج 
گذشـته اسـت. رسـتمی اگـر بـه قـول 
خـودش به خاطـر زمانبنـدی غلـط و 
اشـتباه میزبـان برگـزاری ایـن دوره از 
مسـابقات و سـطح ارتفـاع بـالای شـهر 
بوگوتـا در حرکـت دوضـرب نفـس کـم 
 212 نمـی آورد و می توانسـت وزنـه 

کیلوگرمـی را مهـار کنـد، بـا کسـب مدال 
نـی  طـای دوضـرب و مجمـوع جها
در ایـن دسـته وزنـی کار ی کـرده بـود 
کارسـتان. امـا حـالا نیـز او امیدوارتـر 
از قبـل بـا انگیـزه ای کـه از مسـابقات 
2022 کسـب کـرده اسـت،  نـی  جها
برنامه ریـزی خوبـی بـرای ادامـه مسـیر، 
و  یـس  ر پا لمپیـک  ا کسـب سـهمیه 
رزشـمند  تصاحـب سـومین نشـان ا

المپیکـی اش دارد.
کیانـوش رسـتمی دربـاره عملکـردش 
در مسـابقات جهانـی وزنه بـرداری در 
کلمبیـا می گویـد: »بـرای مسـابقات 

جهانـی تمریـن زیـادی نکـرده بـودم و 
تنهـا هدفـم از شـرکت در ایـن رقابت هـا 
ایـن بـود کـه بـا یـک نتیجه و رکورد خوب 
بتوانـم سـهمیه المپیـک را کسـب کنـم. 
عملکـردم در یکضـرب خـوب بـود، امـا 
در دوضـرب براحتـی مـدال طـا را از 

دسـت دادم.«
مـه می دهـد: »حقیقتـاً  دا رسـتمی ا
کمبـود زمـان بـرای حرکـت پایانـی ام در 
حرکـت دوضـرب منجـر شـد تـا مقـداری 
بدنم افُت کند و دچار ضعف شود. رقبا 
هـم خـوب بودنـد و بـرای کسـب بهتریـن 
نتیجه به کلمبیا آمده بودند. در حرکت 

پایانی دوضربم از نظر زمانی کم  آوردم و 
دلیلش این بود که وزنه بردار کلمبیایی 
پیـش از مـن  بایـد وزنه می زد، اما جدول 
بـا اقدامـی عجیـب از سـوی مسـئولان 
برگـزاری مسـابقات بـه هـم ریخـت و 
دوبـاره بدبیـاری و بدشانسـی نصیـب 
من شـد. واقعاً از لحاظ نفس کم آوردم 
و گرنـه در صورتـی کـه زمـان بیشـتری 
داشـتم خیلـی راحـت می توانسـتم وزنـه  

پایانـی را مهـار کنـم.«
دارنـده دو نشـان طـا و نقـره المپیـک 
رتباطـش  لنـدن و ریـو درخصـوص ا
پرسـت  سر نی  ا شـیرو نو ا د  سـجا بـا 

فدراسـیون وزنه بـرداری معتقـد اسـت: 
»واقعـاً تمـام تـاش انوشـیروانی و تیـم 
سرپرسـتی فدراسـیون ایـن بـوده تـا 
برنامه ها را بخوبی پیش ببرند. شاید در 
گذشته با سجاد انوشیروانی مشکاتی 
داشتم و تنها دلیلش هم این بود که او 
تحت فشار برخی افراد صحبت هایی را 
مطرح می کرد. اما اکنون رابطه او و من 
نسـبت بـه گذشـته تفـاوت زیـادی کـرده 
اسـت. چـون سـجاد بـا عشـق و عاقـه 
بـرای اعتـای ایـن رشـته تـاش می کند. 
بـرای او آرزوی موفقیـت دارم تـا بتوانـد 

در ادامـه مسـیر موفـق باشـد.«

 قهرمانی را به خاطر زمانبندی اشتباه کلمبیایی ها از دست دادم

کیانوش رستمی: دیگر مشکلی با انوشیروانی ندارم

حالا که جودوی 
ایران برای 4 سال از 
فعالیت بین المللی 
به اجبار تعلیق 
شده است، باید 
دید که مسئولین 
این رشته ورزشی 
چه برنامه ای برای 
روزهای بعد از تعلیق 
و بازگشت این رشته 
به دنیای قهرمانی 
دارند؟ برنامه ریزی 
که هم اکنون 
برخلاف انتظاری که 
از دست اندرکاران 
جودو می رود خیلی 
پررنگ و چشمگیر به 
نظر نمی رسد

چه برنامه ای برای روزهای پس 
از تعلیق داریم؟

آینده ای مبهم 
پیش روی 

جودو!

رئیــس کمیتــه داوران فدراســیون تکوانــدو می گوید: »تعــدادی داور داریم که 
مدعی هســتند تا زنده هســتند باید قضاوت کنند و آنها جزو داورانی هســتند 
کــه اگــر برایشــان بیمــه رد می شــد الان چندین ســال بود که بازنشســته شــده 
بودند!« شــهرام اربابی، در مورد وضعیت داوری تکواندو معتقد اســت: »هنوز 
داورانــی در لیــگ مــا قضاوت می کنند که در دوره قهرمانی من هم داور بودند! 
اگر برای اینها بیمه رد می شــد قطعاً خیلی ســال بود که بازنشسته می شدند.«

ســتاره تاریخ ســاز تیــم ملــی بوکــس ایــران می گویــد: »از نظــر مــن نیــاز اصلــی 
ایــن رشــته در ایــران توجــه به مناطق محروم و اســتعدادیابی درســت اســت.«
دانیال شــه بخش درباره درخواســت خود از فدراســیون بوکس تأکید می کند: 
»من واقعاً چیزی را برای خودم نخواســتم. اما اعتقاد دارم اگر دنبال اســتعداد 
در بوکــس هســتیم قطعــاً بایــد مناطــق محــروم را دریابیم و اســتعدادهایش را 

حمایــت کنیــم. مطمئنــاً بهترین هــا را باید در این مناطــق پیدا کنیم.«

سـرمربی تیـم ملـی کشـتی فرنگـی بـا گلایـه از لغـو اعـزام 6 فرنگـی کار ایـران 
به تورنمنت هنری دگلان فرانسـه به دلیل مشـکلات مالی خواسـتار توجه 
ویـژه وزارت ورزش و کمیتـه ملـی المپیـک در مسـیر پیـش رو شـد. رنگـرز 
می گویـد: »بـرای کسـب موفقیـت کشـتی در میادیـن پیـش رو لازم اسـت 
حمایـت جـدی از ایـن رشـته صـورت گیـرد، در غیـر این صورت مـدال آوری در 

هانگـژو و المپیـک پاریـس دشـوار اسـت.«

  حسن رنگرز: دانیال شه بخش: شهرام اربابی:

برخی داوران تکواندو تا وقت مرگ دنبال قضاوتند برای کشف استعداد باید مناطق محروم دیده شوند کشتی نیاز به حمایت کمیته المپیک و وزارت ورزش دارد
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